
در ش�رايطي كه در مرز مهار وي�روس كرونا قرار 
داشتيم، آمار و ارقام جديد نشان مي دهد اوضاع 
چندان مناسب نيست و شاهد خيز دوباره ويروس 
تاجدار در كش�ور هس�تيم. در حال�ي كه برخي 
اظهار نظرها از ابتلاي ح�دود 10 درصد جمعيت 
كشور به كرونا حكايت دارد و اينكه هنوز در موج 
اول اين بيماري هستيم، رئيس مركز تحقيقات 
بيماري هاي نوپديد و بازپديد انستيتوپاس�تور 
ايران از احتمال ابتلاي 15 ميليون ايراني به كرونا 
خبر مي ده�د و معتقد اس�ت، پيك اول اپيدمي 
را رد كرده اي�م و اكنون تقريب�اً در مرحله ثبوت 
هستيم؛ چراكه موارد بستري و مرگ نوسان نسبتاً 
ثابتي دارد. فرمانده عمليات مديريت بيماري كرونا 
در كلانشهر تهران از رشد 3/5 درصدي مراجعه به 
بخش هاي درماني بر اثر بيماري كرونا در تهران خبر 
مي دهد.وزير كشور هم با ابراز نگراني گفته است 
كه توجه م�ردم ب�ه كرون�ا 70 درص�د كاهش 
يافته اس�ت و اين موضوع واقعاً خطرناك است. 
 آخرين اخبار درباره وضعيت شيوع كرونا در كشور را 
اين بار سيما سادات لاري، سخنگوي وزارت بهداشت 
به جاي كيانوش جهانپور اعلام ك��رد. به گفته وي 
تاكنون ۱۷۵ هزار و ۹۲۷ نفر به طور قطعي به ويروس 
كرونا مبتلا ش��ده و با فوت ۷۴ نفر در ۲۴ س��اعت 
گذشته، تعداد جانباختگان كرونا در كشور به ۸ هزار 
و ۴۲۵ نفر رسيد. بر اس��اس اين گزارش ها تاكنون 
۱۳۸ هزار و ۴۵۷ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در 
كشور بهبوديافته و از بيمارستان ترخيص شده اند. ۲ 
هزارو۶۳۹ نفر از اين بيماران نيز در وضعيت شديد 
اين بيماري و ب��ه نوعي بحراني تح��ت مراقبت در 

بخش هاي  آي سي يو قرار دارند. 
بنا به تأكيد لاري در روزهاي گذشته به طور كلي آمار 
مبتلايان كرونا در كشور سير صعودي داشته است. 
آمار مبتلاي��ان كرونا در اس��تان هاي كردس��تان، 
خوزستان، هرمزگان، سيستان و بلوچستان، بوشهر و 

كرمانشاه رو به افزايش است. 
   بی توجهی 70درصدی

در همين رابطه وزير كشور ايران گفت: گزارش ها 
نشان مي دهد در بعضي مناطق، شهرها و مشاغل 
و حوزه هاي فعاليت��ي ما، مراعات م��ردم بيش از 
۷۰ درصد كاهش يافت��ه كه اين براي آن��ان واقعاً 

خطرناك است. 
»عبدالرضا رحماني فضلي« در حاش��يه نشس��ت 
كميته امنيت��ي، انتظامي و اجتماعي س��تاد ملي 
مقابله با كرونا  افزود: مردم بايد بدانند كه ما حالت 
مسالمت آميزي با معيشت، زندگي و سلامت ايجاد 
مي كنيم و اگر فقط به موضوع سلامت توجه كنيم 

نبايد اين بازگشايي ها انجام شود. 
وزير كش��ور خاطر نش��ان كرد: مردم بايد درباره 
بيماري و ابراز نگراني دوستان وزارت بهداشت در 
رعايت نشدن پروتكل هاي بهداشتي اطلاع داشته 
باشند. چون نخس��تين ركن هر تصميمي كه در 
ستاد گرفته و اجرا مي شود، اين است كه بازفعاليت 
و بازگشايي ها بايد با رعايت كامل پروتكل ها همراه 

باشد. 
وي درب��اره ميزان مبتلاي��ان و فوتي هاي ويروس 
كرون��ا گف��ت: مي��زان مبتلاي��ان و فوتي هاي ما 
متأس��فانه افزايش يافته است. پيش��تر روزي ۳۰ 

تا ۳۴ فوتي داش��تيم، اما دوباره به ع��دد ۶۵ تا ۷۰ 
رسيده ايم كه اين يك دغدغه براي ما است و البته 
در كنار افزايش ميزان مبتلايان، تجربه، امكانات و 
تجهيزات خيلي خوب شده و مراقبت هاي ما بسيار 
افزايش يافت. باز همه اينها مستلزم رعايت شرايط 

توسط مردم است. 
رحماني فضل��ي با تأكي��د براينك��ه در جريان 
زندگي مردم در پي يك نقطه تعادلي هستيم، 
اظهار كرد: س��تون اين نقطه تع��ادل مردم و 
رعايت پروتكل ها هستند؛ در اين جلسه تصميم 
گرفتيم در صورت رعايت نش��دن شيوه نامه ها، 
از همه ظرفيت ه��اي قانوني مصوب س��تاد با 
مواردي كه رعايت نكنند، برخورد قانوني شود 
و اگر پاساژي رعايت نكند، ما آن را بعد از تذكر 

خواهيم بست. 
وزير كش��ور با اش��اره به اينكه اگر نهادي رعايت 
نكند، اول تذك��ر و بعد حتم��اً محدوديت مجدد 
ايجاد مي ش��ود كه بايد رعايت كنند، گفت: شش 
استان ش��رايط خاص دارد و طبق گفته دوستان 
وزارت بهداش��ت علت روند افزاي��ش مبتلايان به 
خاطر افزايش تس��ت و غربالگري است كه از نظر 
كارشناسان خوب است، زيرا وقتي شناسايي زود 
باشد، امكان مراقبت و درمان هم افزايش مي يابد. 

    احتمال ابت�لاي 15 ميليون نفر از جمعيت 
كشور به كرونا

احس��ان مصطف��وي ، رئي��س مرك��ز تحقيقات 

بيماري هاي نوپدي��د و بازپديد انستيتوپاس��تور 
ايران با اشاره به مطالعات سرواپيدميولوژي كرونا 
در مناطق مختلف كشور گفت: بر اساس يافته ها 
ش��ايد حدود ۱۵ ميليون نفر از جمعيت كشور از 
اول اپيدمي تا كن��ون آلودگي به اي��ن ويروس را 
تجربه كرده اند؛ البته تأكيد مي شود كه تست هاي 
سرولوژي خطاهايي دارند، اما اين يافته تا حدودي 

مشابه برخي مطالعات ساير نقاط دنياست. 
به گفته وي در مقايسه با خيلي از كشورهاي دنيا 
ميزان كشندگي بيماري در كش��ور ايران به طور 
قابل توجهي كمتر از برخي كش��ورهاي پيشرفته 
و امريكايي است. بافت سني نس��بتاً جوان كشور 
يكي از دلايل اين موضوع است؛ به طوري كه ميانه 
سني جمعيت كشورمان ۳۱ س��ال است و اين در 
حالي است كه در كشوري مثل اسپانيا اين شاخص 
۴۵ و ايتاليا ۴۷ سال است. مجاهدت هاي سيستم 
بهداشتي و درماني و پروسه غربالگري و شناسايي 
زودتر بيماران و نهايتاً ايزولاسيون و درمان زودتر هم 

در اين مسئله اثرگذار بوده است. 
مصطفوي با اش��اره به روند نس��بتاً تند صعودي 
گزارش موارد جديد بيماري را در كش��ور افزايش 
بيماريابي و همچنين برخي بازگشايي ها اتفاق افتاده 
و برخي عدم رعايت ها را عامل اين مسئله دانست 
و اف��زود:» انتظار داريم پي��ك اپيدمي و موج هاي 
دوم و سوم را شاهد باش��يم. اكنون نيز استان هاي 
خوزستان، آذربايجان هاي شرقي و غربي، كردستان 

و هرمزگان استان هايي هستند كه نسبت به ساير 
استان ها درگيري بيش��تري را با بيماري دارند.« 
بنا به تأكيد اين عضو ستاد ملي مقابله با كرونا اگر 
مشخص شود كه بازگشايي ها تأثيرات قابل توجهي 
در افزايش پيك اپيدمي داشته اند، در استان هايي 
كه در روزها و ماه هاي آتي درگير اپيدمي مي شوند، 

محدوديت هايي اعمال خواهد شد. 
وي درباره ساخت واكسن كرونا تصريح كرد:» ايران 
هم همپاي كشورهاي ديگر در مرحله تحقيقات 

توليد واكسن كرونا قرار دارد.«
مصطفوي در پاس��خ به س��ؤالي مبني ب��ر اينكه 
آيا همچنان در پيك اول كرونا هس��تيم يا خير و 
پيش بيني ها درباره پيك هاي بعدي بيماري چگونه  
است، پاسخ داد:» واقعيت اين است كه شايد خيلي 
نتوان جواب روشني به اين موضوع داد. تحليل روند 
بيماري صرفاً در بيماران بستري مي گويد كه پيك 
اول اپيدمي را رد كرده ايم و اكنون تقريباً در مرحله 
ثبوت هستيم؛ هم موارد بس��تري و مرگ نوسان 
نسبتاً ثابتي دارد. گرچه كه در روزهاي اخير در مورد 
بستري هم افزايش نسبتاً تدريجي بيماري مشاهده 
مي ش��ود و دور از ذهن نيست كه پيك هاي بعدي 
بيماري را داشته باشيم، ولي انتظار نداريم پيك هاي 
بعدي به شدت اسفند و اواسط فروردين ماه باشد. 

بنا به تأكيد وي اگر بخواهي��م تحليل دقيق تري 
داشته باشيم، به دليل وسعت كشور و شرايط آب 
و هوايي، تحليل اس��تاني تحليل دقيق تري است. 
در تحليل استاني، برخي از استان ها ممكن است 
پيك هاي دوم و سوم را داش��ته باشند و برخي ها 
پيك شديد را رد كرده و الان در شرايط تثبيت شده 

باشند. 
عضو كميت��ه اپيدميولوژي كوويد۱۹ با اش��اره به 
آخرين پژوهش ها درباره ميزان كش��ندگي كرونا 
گفت:» در اين زمينه مركز پيش��گيري و كنترل 
بيماري هاي امريكا گزارشي را منتشر كرده كه مرگ 

كمتر از ۰/۳ درصد را اعلام كرده است«.
وي با اشاره به گزارشي س��ازمان جهاني بهداشت 
درب��اره اينك��ه مبتلايان ب��دون علام��ت خيلي 
نقش جدي ب��ه عنوان ناق��ل كووي��د ۱۹ ندارند، 
تصريح كرد:»اين موض��وع مي تواند تغيير دهنده 
چارچوب هاي پيشگيري در روزهاي آينده باشد.«

مصطفوي در پاسخ به اين س��ؤال كه چند درصد 
تهراني ها تا كنون كرونا گرفته اند، گفت: » بر اساس 
آزمايش ها، در شهر تهران شايد به ميزان حدود ۱۰ 

درصد آلودگي اتفاق افتاده باشد.«
عليرضا زالي، فرمانده عمليات مديريت بيماري كرونا 
در كلانشهر تهران از رشد ۳/۵ درصدي مراجعه به 
بخش هاي درماني بر اثر بيماري كرونا در تهران خبر 
داد. كيانوش جهانپور مدي��ر روابط عمومي وزارت 
بهداش��ت درباره ميزان ابتلاي مردم كشورمان به 
كرونا مي گويد: »در كشور ما هنوز مطالعه جامع و 
كاملي براي برآورد درصد مبتلايان انجام نشده اما در 
حال حاضر بر اساس مطالعات، هنوز ميزان مبتلايان 

به ۱۰ درصد نيز نرسيده است.«
بنا به تأكيد وي ميزان بستري بيماران در اين روزها، 
يك پنجم ميزان بس��تري در اوج بيماري اس��ت، 
بنابراين با آنچه پيك بيماري ناميده مي  شود، فاصله 

داريم و شاهد پيك مجددي نبوديم. 
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خطر بی خیالی از کرونا
وزير كشور: توجه مردم به كرونا 70 درصد كاهش يافته است و اين موضوع واقعاً خطرناك است

 پیشبرد امور در سكوت 
با جابه جايي سخنگو

سيما سادات لاري با حكم سعيد نمكي، وزير بهداشت با حفظ سمت به عنوان 
سخنگوي وزارت بهداشت منصوب شد! اين خبري بود كه روز گذشته با وجود 

خبر تصويب اعتبار نامه تاجگردون آنطور كه بايد مورد توجه قرار نگرفت. 
اين در حالي است كه پيش از اين حكم و با شيوع كرونا در كشور، سبب شد 
تا كيانوش جهانپور كه مدير كل روابط عمومي وزارت بهداشت نيز است، به 
عنوان سخنگو انجام وظيفه كند. با اين حال، سعيد نمكي روز گذشته در حكم 
سيما سادات لاري نكته حائز اهميتي را عنوان كرد كه با توجه به آن اينطور 
برداشت مي شود كه فعاليت هاي كيانوش جهانپور در شبكه هاي اجتماعي 

عامل اصلي براي از دست دادن سمت سخنگويي بوده است. 
نمكي در اين حكم تأكيد كرده است: »از آنجا كه هرگونه اظهارنظر سخنگو، 
ديدگاه رسمي دستگاه و وزير مربوطه تلقي مي شود،بنابراين قبل از طرح 
موارد در رسانه ها و ش��بكه هاي اجتماعي ضروري است هم آهنگي لازم با 

اينجانب به عمل آيد.«
مروري بر فعاليت هاي جهانپور به خصوص از زمان ش��يوع كرونا در كشور 
تاكنون نشان مي دهد وي يكي از فعال ترين مسئولان نظام سلامت درباره 
كرونا در شبكه هاي اجتماعي بوده است. تا جايي كه حضور وي در كنار مشاور 
رسانه اي وزارت بهداشت در شبكه اجتماعي توييتر عاملي مؤثر در مقابله با 

دروغ پراكني ها و تشويش اذهان عمومي توسط رسانه هاي معاند بود. 
نبايد فراموش كنيم كه طي اسفند و فروردين ماه رسانه هايي چون بي بي سي 
تمركز ويژه اي را براي بحراني نشان دادن شرايط ايران در مواجهه با كرونا 
داشتند. در كنار بي بي سي س��اير رسانه ها و حتي اش��خاص معلوم الحال 
آلباني نشين با ايجاد كار ويژه اي سعي داشتند تا كار جمهوري اسلامي را با 
شيوع كرونا تمام شده نشان دهند و از هيچ اقدامي در راستاي نااميد كردن 

مردم فرو گذار نكردند. 
با اين اوصاف، جهانپور كه موظف به حضور و توضيح درباره اقدام هاي نظام 
سلامت و ستاد كرونا در شبكه هاي اجتماعي نبود، با مديريت و شفاف سازي 
بس��ياري از اين خزعبلات را خنثي كرد؛ اگر چه كه كارنام��ه كاري وي در 
شبكه هاي اجتماعي خالي از ايراد نيس��ت و اظهار نظر جنجالي وي درباره 
پنهان كاري شيوع كرونا توسط كشور و مقامات چين با بازخوردهاي منفي 
بسياري رو به رو شد، اما به هر حال نقاط قوت كارنامه جهانپور هم كم نيست. 
وي طي ماه هاي اخير با برگزاري نشست هاي روزانه سخنگو، نقطه عطفي را 
در شفاف سازي و پاسخگويي درباره تمامي ابعاد ماجراي كرونا در كشور ايجاد 
كرد. پاسخ به تمامي سؤال ها و همكاري دوجانبه با تمامي رسانه ها از هر حزب 
و گرايشي سبب شده بود تا بخش بسياري زيادي از حملات رسانه اي معاندين 
عليه جمهوري اسلامي ايران خنثي شود. علاوه بر اين وزارت بهداشت را بيش 

از گذشته به رسانه ها نزديك كرده است. 
با اين شرايط روز گذشته با تصميم سعيد نمكي نقطه قوت عملكرد جهانپور 
به عنوان نقطه ضعف ديده شد و وي از قامت سخنگويي پايين آمد تا دومين 
س��خنگويي باش��د كه در طول مدت مديريت نمكي مورد غضب وي قرار 
گرفته باشد. پيش از جهانپور، ايرج حريرچي، قائم مقام وزارت بهداشت، به 
عنوان سخنگو هر هفته پاسخگوي رسانه ها بود، اما نشستن نمكي بر منصب 
وزارت بهداشت سبب شد تا حريرچي ديگر سخنگو نباشد و ارتباط رسانه ها 

با اين وزارتخانه كم رنگ شود. 
با اين شرايط به نظر مي رسد وزير بهداشت ترجيح مي دهد امورات وزارتخانه 
متبوعش را در س��كوت پيش ببرد و آنطور كه بايد عقيده اي به سخنگو و 
پاسخگويي ندارد. مرور تعداد نشست هاي خبري نمكي با اصحاب رسانه مهر 
تأييد ديگري بر اين مدعا است. وزيري كه در خط مقدم نبرد با كرونا است از 
ابتداي شيوع كرونا تاكنون هيچ نشست رسانه اي نداشته و پاسخگويي را به 
سخنگويي سپرده بود كه حالا ديگر تنها يك مدير كل روابط عمومي است 
و مشخص نيست آيا معاون فرهنگي و دانشجويي وزارت بهداشت مي تواند 

خلأ دو سخنگوي قبلي را پر كند يا خير؟

حسین سروقامت آخرين دفاع زم: با يك لغزش عاقبت آدم 
به باد مي رود!

پرون�ده  ب�ه  رس�يدگي  دادگاه  جلس�ه  شش�مين 
ش�د.  برگ�زار  صلوات�ي  قاض�ي  رياس�ت  ب�ه  زم  روح الله 
قاضي صلواتي در ابتداي آخرين جلسه دادگاه زم با گراميداشت ياد و 
خاطره شهدا، امام خميني )ره( و شهيد سليماني و پس از تفهيم مفاد 
مواد ۳۵۴ و ۳۵۸ قانون آيين دادرسي كيفري از وكيل مدافع متهم زم 
خواست جهت تشريح دفاعيات در جايگاه قرار گيرد. وكيل مدافع زم 
ضمن قرارگيري در جايگاه گفت: ابتدا از رياست محترم دادگاه و نماينده 
دادستان تشكر مي كنم كه در پنج جلسه گذشته با آرامش اظهارات و 
دفاعيات موكل را گوش دادند و بنده به نوبه خود از محضر دادگاه تشكر 
مي كنم.  وي در ادامه گفت: در كيفرخواست اتهامات زيادي مطرح شده 

كه ناچارم موارد اتهامي را يك به يك قرائت كنم. 
وكيل مدافع متهم زم در ادامه به تش��ريح عناوين اتهامي موكل خود 
پرداخت و ضم��ن قرائت م��وارد اتهامي مذكور گفت: اي��ن موارد كل 
اتهاماتي است كه در كيفرخواست عليه موكل و در قالب نشر اكاذيب 
بيان شده كه مي توانست جمعاً بيان شود.  وي در ادامه با قرائت بخشي 
از كيفرخواس��ت بيان كرد: در اتهاماتي كه به موكل وارد شده لازم بود 
ماده قانوني مورد اس��تناد به آن در همانجا كه اتهام ذكر مي شد، بيان 

شود تا خلط مبحث نشود. 
وي گفت: قبل از دفاع در مورد اتهامات لازم به توضيح است كه ما اعتقاد 
راس��خ داريم قوانين جزايي و قانون آيين دادرسي كيفري جمهوري 
اسلامي ايران در مقابل با قوانين جزايي كشورهاي مدعي حقوق بشر 
بسيار افضل تر و انساني تر است و حقوق انسان ها به بهترين شكل رعايت 
شده است.  وي در رابطه با اتهام توهين به مقدسات توسط موكل خود 
عنوان كرد: اين اتهام مبتني بر واقعيت نب��وده و مورد تأييد موكل نيز 

نيست. 
وي در ادامه در خصوص اتهام توهين به مأموران دولتي و تحريك مردم 
به اغتشاش اظهار داشت: موكل مسئوليت كار خود را پذيرفته و اعلام 

داشته كه تحت تأثير جو رسانه هاي خارج از كشور بوده است. 
وي ادامه داد: موكل از اين بابت نيز اظهار تأسف و ندامت كرده و از اين 

موضوع و آثار زيانباري كه به نظام تحميل شده بسيار پشيمان است. 
وي در مورد اتهام نش��ر اكاذيب با حماي��ت از تجزيه طلبان دفاعياتي 

انجام داد. 
وي در ادامه در مورد موج آفريني و حمايت از كمپين هاي ضد امنيتي 
توسط موكل خود گفت: اشتباهاتي صورت گرفته، اما موكل سوءنيتي 

نداشته است. 
وي در مورد نشر اكاذيب با ادعاي حمايت از محكومان امنيتي، خاندان 
منحوس پهلوي  و فرق ضاله عنوان كرد: موكل اشتباهات فوق الذكر را 
صادقانه  پذيراست و دفاعي وجود ندارد. نش��ر اكاذيب مورد قبول وي 
است و دفاعي ندارد و در مورد نشر اكاذيب هر چند موكل اشتباهاتي 

داشته اما هيچ سوءنيتي نداشته است. 
دريابيگي تصريح كرد: در پايان ضمن تشكر از رياست دادگاه، استدعا 
دارم حكمي عادلانه و منصفانه صادر ش��ود و اميدوارم نظام جمهوري 
اس��لامي با رأفت و عطوفت حكمي عادلانه در خصوص موكلم صادر 
بفرمايد.  قاضي صلواتي از متهم زم خواست تا آخرين دفاعيات خود را 

در جايگاه بيان كند. 
متهم زم گفت: يك��ي از اتهامات من اجتماع و تبان��ي به قصد ارتكاب 
جرم عليه امنيت داخلي و خارجي عنوان شده است،اما من قصدي در 

خصوص ارتكاب جرم عليه امنيت داخلي و خارجي نداشتم. 
متهم زم در ادامه عنوان كرد: اگر كاري از دستم در رفت، اظهار ندامت 

و پشيماني مي كنم. 
زم عنوان كرد: با يك لغزش عاقبت آدم به باد مي رود. 

وي گفت: از آقاي نصير پور، بازپرس پرونده كه محترمانه برخورد كردند 
و قاضي صلواتي كه س��عه صدر نشان دادند، سپاس��گزاري مي كنم و 
اميدوارم كه حكم صادره حكمي باشد كه مرا به سوي ديگري كه مسير 

درستي نيست، پرتاب نكند. 
مته��م زم در ادامه لايحه دفاعي خ��ود را تقدي��م دادگاه كرد و قاضي 
صلواتي نيز ضمن اعلام ختم جلسه گفت: حكم دادگاه در مهلت قانوني 

صادر خواهد شد. 

 رکورد 150هزار میلیارد توماني 
دانش بنیان ها

س�ال گذش�ته ف�روش ش�ركت هاي دان�ش بني�ان 1۲0 ه�زار 
ميليارد تومان ب�ود كه به گفت�ه معاون علم�ي رئيس جمهور اين 
رقم امس�ال به 150 هزار ميلي�ارد تومان افزاي�ش خواهد يافت. 
در بين دانشگاه هاي كشور دانشگاه پلي تكنيك از نظر تعداد دانش بنيان ها 
ركورد دار است. در چهار سالي كه مركز نوآوري اين دانشگاه افتتاح شده، 
از ۱۳ مركز رشد و ش��ركت دانش بنيان به ۱۵۰ مركز رشد و دانش بنيان 
رسيده است. همچنين تا پايان سال ۹۸ اين مراكز توليدي – پژوهشي به دو 
برابر رسيدند.  هم اكنون ۵ هزار شركت دانش بنيان در كشور فعال است، اما 
تعداد آنها به سرعت در حال افزايش بوده و در آينده يكي از پايه هاي اصلي 
صادرات كشور خواهند بود.  معاون علمي رئيس جمهوري روز گذشته در 
سفر به استان اردبيل از كارخانه شيمي پژوهان، شيرآلات صنعتي، اشجع 
باتري و شركت راديس صنعت هوشمان آرتاويل در شهرك صنعتي شماره 

۲ اردبيل و مركز رشد دانشگاه محقق اردبيلي بازديد كرد. 
در اين سفر عمليات اجرايي ساختمان پارك علم و فناوري استان اردبيل 
شروع شد و سورنا ستاري در جلسه گفت و گوي دولت و بخش خصوصي 

استان و جمع فناوران شركت كرد. 
معاون رئيس جمهوري با بيان اينكه استان اردبيل در زمينه تعداد شركت هاي 
دانش بنيان از ديگر استان هاي كشور عقب است، گفت: » با اين حال رشد اين 
شركت ها در چند سال اخير در استان سريع بوده و مي تواند در جمع ۱۰ تا 
۱۵ استان قوي در اين حوزه قرار گيرد. اين استان با توجه به استعدادهاي 
غني طبيعي و انس��اني خود زمينه بالندگ��ي در حوزه فن��اوري را دارد و 

حمايت هاي مسئولان نيز مي تواند در اين مسير مؤثر باشد.«
اين درحالي است كه برنامه ريزي هايي در حوزه دانشگاه هاي نسل سوم اعم 
از افزايش قراردادهاي صنعتي انجام شده اما با توجه به مشكلات حاكم بر 

صنايع، دريافت پول توسط شركت هاي دانش بنيان افزايش نيافته است . 
از سوي ديگر همكاري ها در خصوص موضوع مهارت افزايي دانشجويان با اتاق 
بازرگاني تهران آغاز شده است. همچنين به موضوع كارآفريني بسيار توجه 

شده است كه مي تواند در چرخه اقتصادي كشور قدم هاي مؤثري بردارد. 
در حال حاضر فرهنگ نوآوري در دانش��گاه و دانشجوها كه توليد كننده 
نوآوري هستند به خوبي ايجاد شده است. موضوع اطلاع رساني و به روز  رساني 
داده ها، توسعه خدمات آزمايشگاهي كه به صنايع و اساتيد خدمات مي دهد، 
همچنين ايجاد مراكز نوآوري و شركت هاي دانش بنيان از اقدامات انجام 
شده در اين راستا است.  تأسيس برج فناوري شماره سه و ۲۰ شركت و پارك 
فناوري دانشگاه در پرديس هاي اقماري در بندرعباس و احداث پارك فناوري 
در كيش و ماهشهر نشان داده كه دانش بنيان ها به گوشه و كنار كشور راه پيدا 

كرده اند و از پتانسيل هاي نقاط مختلف كشور بهره مي برند. 
هم اكنون ۱۵۸۰ ش��ركت دانش بنيان و واحدهاي فناور در تمامي مراكز 
دانشگاه فعاليت مي كنند و بسياري از محققان آنها در ديگر دانش بنيان هاي 
كشور هم خدمات رساني مي كنند. يعني زنجيره اي از توانمندسازي برقرار 

است كه درآمد بالايي از صادرات نصيب كشور مي كند. 

 درياچه ارومیه 
در سال 1۴0۶ پرآب مي شود 

مع�اون رئي�س جمهور ب�ا تأكيد ب�ر اينكه س�تاد احي�اي درياچه 
اروميه آخر امس�ال تعطيل مي ش�ود، گف�ت: س�الانه 600 ميليون 
ليتر آب رودخان�ه »زاب« از طريق تونل 36 كيلومت�ري به درياچه 
ارومي�ه مي ري�زد كه ت�ا دي م�اه آم�اده بهره ب�رداري مي ش�ود. 
عيسي كلانتري، رئيس سازمان حفاظت محيط زيست، با بيان اينكه آب 
تصفيه خانه هاي اروميه و تبريز هم پس از تصفيه به درياچه اروميه مي رسد، 
افزود: احداث تصفيه خانه ها هم با تزريق منابع مالي اكنون در مراحل پاياني 

خود قرار دارد و به زودي آماده بهره برداري مي شود. 
وي با بيان اينكه با اتمام اين طرح ها، يك ميليارد متر مكعب بيش از گذشته 
آب وارد پيكره درياچه مي شود، گفت: اكنون حجم آب درياچه ۵/۱ ميليارد 
متر مكعب است كه بايد به ۱۴/۷ ميليارد مترمكعب و ۲۵ درصد شوري 

برسيم كه تا سال ۱۴۰۶ به تراز اكولوژيك درياچه برسيم. 
وي با تأكيد بر اينكه با اين روند تمام هزينه هاي سخت افزاري و مهندسي 
درياچه تمام مي شود، ابراز داشت: دولت به وعده اش در اين حوزه عمل كرد 
و حدود ۱۰ هزار ميليارد تومان خرج كرديم و هزار ميليارد تومان هم هزينه 

خواهيم كرد تا به دولت هاي بعدي تحويل دهيم. 
كلانتري خاطر نشان كرد: در سال ۱۴۰۶ بايد به تراز ۱۲۷۴/۱ متر و ۲۵ 
درصد نمك و بازگشت آرتميا برس��يم كه در اين صورت به احياي كامل 

دست يافته ايم. 
وي در پاس��خ به اينكه با تعطيلي س��تاد احياي درياچه اروميه بخشي 
از تعهدات بدون پش��توانه به س��ازمان ها منتقل شده است، گفت: همه 
تصميمات ستاد احيا به عنوان برنامه دولت بود كه به وزارتخانه ها براي اجرا 

ابلاغ شده بود، ستاد احيا مجموعه دولت را هدايت مي كرد. 
معاون رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه س��تاد احياي درياچه اروميه آخر 
امسال تعطيل مي شود، گفت: دولت سر جايش هست و هر وزارتخانه اي 
موظف است برنامه هاي تصويب شده ستاد احيا را اجرا كند، وزارت جهاد، 
وزارت نيرو، وزارت صنعت، استانداري ها و. . . در مسائل فرهنگي، اجتماعي، 

زيربنايي و توليدي موظف به اجراي برنامه هاي ستاد هستند. 

زينب میرآخوری

ابراهیم مشیريان

گاهي مي شود به جسمي غذا رساند و گاه نيز غذاي روح و جاني 
را فراهم كرد. 

گاهي مسئوليت، بر طبل شكم نواختن است و گاه با تدبير، ابزارِ 
مهارت ساختن. 

گاهي از سرِ اتفاق دست كس�ي به خيري مي رود و گاه نيز دستِ 
عطا بخش، كوثري شده، چشمه چشمه خير از آن تراوش مي كند. 

گاهي لطف و احسان كسي ش�امل حال يك نفر مي شود و گاه از 
خاندان و عشيره اي سر برمي آورد. 

به هر تقدير مسئوليت داريم تا مسئوليت؛
گاهي ماهي به كسي مي دهيم و گاه نيز ماهيگيري ياد مي دهيم!

شما كداميك را مي پسنديد؟

۴3

سخنگوي دستگاه قضا از صدور حكم اعدام براي جاسوس سيا و موساد خبر داد كه تردد فرماندهان نظامي را لو مي داد 

حكم اعدام براي جاسوس سیا

س�خنگوي قوه قضائيه در نشس�ت خب�ري روز 
گذش�ته ب�ه موضوعات�ي همچ�ون قاطعيت در 
پرون�ده قت�ل رومينا، تأيي�د حكم اع�دام براي 
جاسوس�ي كه ترددهاي شهيد س�ليماني را در 
اختيار سرويس هاي بيگانه قرار داده بود و بررسي 
ادعاي ميرسليم پرداخت و توضيحاتي ارائه داد. 
سخنگوي قوه قضائيه، صبح ديروز در بيست و هفتمين 
نشس��ت خبري خود با اصحاب رس��انه به سؤالات 
خبرن��گاران پيرامون موضوعات حقوق��ي و آخرين 

وضعيت برخي پرونده هاي قضايي پاسخ داد. 
  دايه هاي مهربان تر از مادر

سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به سؤال خبرنگاري 
پيرامون اينكه با توجه به قتل رومينا اشرفي بحث هايي 
در مورد مجازات او مطرح شده است؛ آيا قانون مجازات 
نياز به اصلاح دارد ، گفت: » هر ن��وع قتلي را جنايت 
مي دانيم و معتقديم با كس��اني كه مرتكب جنايت 
مي ش��وند بايد قاطعانه و عبرت آم��وز برخورد كرد. 
برخي ها دايه مهربان تراز مادر نش��وند. كس��اني كه 
در داخل كش��ور مخالف قصاص بودند و عليه لايحه 
قص��اص راهپيمايي مي كردند و مقاله مي نوش��تند 
داعيه دار قصاص نشوند! دستگاه قضايي در اين پرونده 

حتماً قاطع و عبرت آموز برخورد خواهد كرد.«
   380حكم قصاص منتفي شد

غلامحس��ين اس��ماعيلي با بيان اينكه قوه قضائيه 
در لايحه صيانت، كرامت و حف��ظ حرمت بانوان در 
بخش مربوط ب��ه جنايت قتل عمدي بان��وان اگر به 
هر دليل منتهي به قصاص نش��ود پيشنهاد تشديد 
مج��ازات داده، گف��ت: » مجازاتي ك��ه در آن لايحه 
پيش بيني شده است نس��بت به مجازات مندرج در 
قانون مجازات فعلي ما ش��ديدتر و سنگين تر است. 
قوه قضائيه در قتل هاي فجيع كه در اختيار دستگاه 
قضا باشد، مجازات اش��د اعمال خواهد كرد. در سال 
۹۸ با وساطت بخش هاي مختلف از جمله شوراهاي 
حل اختلاف بي��ش از ۳۸۰حكم قص��اص با رضايت 

اولياي دم منتفي شد.«

   اعدام براي خائن نظامي
سخنگوي دس��تگاه قضا افزود: » فردي به نام آقاي 
سيد محمود موسوي مجد، فرزند سيدكاظم هم به 
سرويس موساد و هم به سرويس سيا وصل شده بود و 
در قبال اخذ دلار هاي امريكايي، در حوزه هاي مختلف 
امنيتي و به ويژه حوزه نيرو هاي مسلح از جمله سپاه 
پيروزمند قدس اطلاعاتي را جم��ع آوري كرده و در 
اختيار سرويس بيگانه قرار داده بود. يكي از اتهامات 
اين فرد اعلام محل تردد و اس��كان س��ردار ش��هيد 
سليماني و برخي فرماندهان نظامي در ادوار مختلف 
به سرويس هاي جاسوسي سيا و موساد بود كه با حكم 
دادگاه انقلاب اس��لامي به اعدام محكوم ش��د.« در 
همين رابطه و بنابر اعلام مركز رسانه قوه قضائيه تمام 
مراحل قضايي پرونده جاسوس سيا و موساد مدت ها 
قبل از شهادت حاج قاسم سليماني انجام شده است و 
پرونده وي ارتباطي با اقدام تروريستي دولت امريكا 
در به شهادت رساندن فرمانده سپاه قدس ندارد.  بر 
اين اساس، پس از بازداش��ت موسوي مجد در تاريخ 
۱۸ مهرماه ۹۷، ش��عبه ۱۵دادگاه انقلاب اسلامي به 

اتهامات انتسابي وي رسيدگي و در تاريخ ۳ شهريور 
۹۸ حكم اعدام وي را صادر مي كند كه با اشكال و ايراد 
ديوان عالي كشور حكم دوباره به محكمه برگشته و 
دادگاه بار ديگر در تاريخ ۴ اسفند ۹۸ و بررسي مجدد 
پرونده حكم اعدام وي را تأيي��د و دوباره پرونده را به 
ديوان عالي كشور ارسال مي كند كه هم اكنون اين 
حكم در ديوان عالي كشور نيز تأييد شده است. بنابر 
اعلام مركز رسانه قوه قضائيه؛ موسوي مجد از ابتداي 

بازداشت تاكنون آزاد نشده است. 
   ماجراي رشوه در مجلس

اسماعيلي در پاس��خ به س��ؤال خبرنگاري كه از وي 
پرسيد، اخيراً يكي از نمايندگان مردم تهران مدعي اخذ 
رشوه ۶۵ ميليارد توماني يكي از رؤساي كميسيون هاي 
مجلس شد؛ براي اين ادعا سند و مدركي اخذ شده است 
و موضع دستگاه قضا چيست ، گفت: » بلافاصله بعد 
از اعلام اين موضوع از سوي آقاي ميرسليم، سازمان 
بازرسي كل كش��ور از وي دعوت كرد. بعضي از اسناد 
و مداركي ك��ه وي ادعا مي كند كه مرتب��ط با ادعاي 
اخذ رش��وه از ناحيه رئيس يكي از كميس��يون هاي 

سابق مجلس است، از وي دريافت شده است. دستور 
رسيدگي جدي به اين موضوع صادر شده است. سازمان 
بازرسي مشغول بررسي اين ادعاست. هنوز بررسي ها 
مراحل ابتدايي خود را طي مي كند.« وي به اين سؤال 
كه اگر در روند پرونده »عيسي شريفي« مشخص شود 
رئيس فعلي مجلس، دخالتي در رونده پرونده وي داشته 
چه اتفاقي مي افتد، اينگونه پاسخ داد: »محتواي پرونده 
حكايت از اين دارد كه فرد مذك��ور در زمره متهمان 
اين پرونده نيست.«اس��ماعيلي در واكنش به اينكه 
اخيراً درباره فساد برخي قضات پرونده هاي اقتصادي، 
اخباري منتشر شده است؛ براي رفع ابهامات چرا اسامي 
اين قضات اعلام نمي شود، گفت: »ما طبق قانون عمل 
مي كنيم. در قانون پيش بيني نش��ده ك��ه اگر قاضي 
سلب صلاحيت ش��د، اعلام عمومي كنيم. در ارتباط 
با پرونده هاي اقتصادي فرقي بين قاضي و غيرقاضي 
قائل نيس��تيم. در پرونده آقاي طبري و همدستانش 
هم برخي قضات مطرح هستند و اسامي آنها هم طبق 
قانون اعلام شد. از موضوعي كه ديش��ب اتفاق افتاد 
استقبال مي كنيم؛ يكي از قضاتي كه اسم وي مطرح 
است و در خارج از كشور است، پيام داد كه آماده است به 
كشور برگردد و از اتهامات خود دفاع كند. متهمان ديگر 
پرونده هاي اقتصادي هم كه در خارج از كشور هستند، 

در ايران حضور يابند و از خود دفاع كنند.«
   پرونده اي با 4 هزار شاكي

سخنگوي دستگاه قضا درباره پرونده شركت »گوهر 
ناز« قم هم گفت: » پرونده اين مؤسسه در دادسراي 
قم در حال رسيدگي است. اين پرونده بيش از ۴هزار 
شاكي دارد. موضوع اتهامي آن اخلال در نظام اقتصادي 
كشور به  لحاظ فعاليت هاي مضاربه اي و جمع آوري 
وجوه بسيار و حيف و ميل اموال متعلق به مردم است. 
اين پرونده در زمره پرونده كثيرالشاكي است و تأكيد 
شده در فرآيند رسيدگي آن تسريع شود، ولي وضعيت 
كرونا و تعداد زياد شاكيان باعث شد روند پرونده كندتر 
پيش رود. متهم اصلي پرونده در بازداشت است و شش 

متهم ديگر با قرار تأمين آزاد هستند.«
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